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Introductie
Biodiversiteit is de mate van verscheidenheid aan levensvor-
men binnen een ecosysteem. Voor de niet-biologen onder ons, 
eenvoudigweg gezegd: het aantal verschillende planten en 
dieren in een bepaalde omgeving. Als het om de met het oog 
waarneembare flora en fauna gaat, bepaalt die verscheiden-
heid mede de ervaren kwaliteit van de leefomgeving. Maar 
biodiversiteit is zeker niet alleen een kwestie van schoonheid, 
het is vooral een kwestie van noodzaak. Er zijn op allerlei 
niveaus allerlei verwevenheden en afhankelijkheden in de 
natuur en op de duur zal die hele natuur, inclusief de mens, 
eronder lijden als die diversiteit ongeremd afneemt. 

In het Gooise landschap is het met de soortenrijkdom geluk-
kig nog steeds heel wat beter gesteld dan bijvoorbeeld op de 
akkers in de IJsselmeerpolders. Maar bij nader toezien - en 
daarvoor moeten we soms omhoog kijken en soms door de 
knieën - gaat het in onze omgeving daarmee toch minder 
goed dan we zouden willen. Dick Jonkers vraagt mede in dat 
kader aandacht voor een invasieve exoot die ons letterlijk en 
figuurlijk boven het hoofd dreigt te groeien; George Laeijen-
decker zoomt in een artikel over de stikstofcrisis onder andere 
in op de gevolgen daarvan op millimeterschaal.

Een minder noodzakelijke, maar wel aangename diversiteit is 
die van de gebouwde omgeving. De serie boeken ‘Architecten 
van Hilversum’, waarvan de bespreking door Hans Hoes in dit 
nummer wordt afgesloten, getuigt daarvan. De in verhouding 
grote bijdrage die één man, nl. Dudok, aan dit palet heeft 
geleverd, doet niet af aan de schitterende variatie in vorm en 
ook kleur van de Hilversumse architectuur.

Veel lezers zullen zich Wim Binnendijk herinneren. Na zijn 
overlijden bleek dat Wim de VVG in zijn testament op een 
substantiële manier had bedacht. In dit nummer twee artike-
len over de manier waarop de vereniging met die middelen de 
slagzin ’t Gooi, geef het door! concreet inhoud geeft.

Wij wensen u weer veel leesplezier.
De redactie.
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Dotterbloemen. Foto: Leen Mak.
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Van de
voorzitter
Als nieuwe voorzitter heb ik geprobeerd mij te verdiepen in alle activiteiten waarmee de ver-
eniging actief is. En dat zijn er nogal wat. Er zijn een aantal grote dossiers, zoals het Stichtse 
Strand, Oud Valkeveen en de torenflat aan de Driftweg in Naarden. Daarnaast heel wat 
kleinere zaken en natuurlijk zijn er de bestuurlijke processen.

Met de ontwikkelaar van het plan om een paviljoen op het Stichtse Strand te plaatsen heb-
ben wij afgesproken dat wij niet zullen tegenwerken als de gemeente daar een permanente 
vergunning voor afgeeft en keurig alle regels toepast die geschreven zijn om dit gebied te 
beschermen. Wat heel logisch lijkt, is toch al jaren aanleiding tot discussies en procedures.

Om te voorkomen dat er een parkeerplaats wordt ingericht in het beschermde bos ten oosten 
van pretpark Oud Valkeveen zijn wij op 31 januari jl. bij een zitting van de Raad van State 
geweest. Het ging om de beoordeling van de reparatie door de gemeente Gooise Meren van 
het afgekeurde ontwerp voor een nieuw bestemmingsplan. Wij waren enorm onder de indruk 
van de dossierkennis van de staatsraden en hun niet aflatende stroom kritische vragen aan 
de aanwezige betrokkenen. Het speelpark was daarbij tot onze verbazing niet vertegenwoor-
digd. 

De torenflat bij de Driftweg hield ons weer bezig vanwege een zitting van de commissie voor 
de bezwaarschriften van de gemeente Gooise Meren.

Ook nieuwe dingen kwamen op ons pad. In het Naarderbos spelen plannen van de heer Van 
de Kuit om een eigen clubhuis voor het te vernieuwen golfterrein te bouwen. Hij heeft daar 
een mooie plek met een nieuw parkeerterrein voor uitgezocht, terwijl wij ons afvragen waar-
om dit clubhuis niet aan de rand van het bestaande parkeerterrein gebouwd kan worden. 
Daarnaast kwam er een verzoek om een aantal padel-tennisbanen aan te leggen. Dit om de 
exploitatie beter te maken. Dit laatste was al eerder geprobeerd met een plan om een grote 
reclamemast langs de A6 te plaatsen, dat gelukkig al is afgeschoten.  
Onze focus ligt hier bij het realiseren van een goede ecoverbinding over het terrein. Recent 
zijn er geluiden om in het hele terrein de natuurwaarden te versterken en daar hebben wij 
wel oren naar. Er zijn plannen voor de aanleg van een geluidswal met zonnepanelen langs 
de A1. Het probleem is bomenkap ten behoeve van een deel van de wal dat gelegen is in 
beschermd Natura 2000 gebied. Ook hier zullen wij ervoor waken dat de beschermingsregels 
goed worden toegepast.
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Ook het eiland de Dode Hond in het Gooimeer, gemeente Blaricum, heeft onze aandacht. 
Ook hier speelt bescherming krachtens Natura 2000. Deze is gericht op vogels en die moet  
je daar dus met rust laten. Een plan om een extra eiland aan te leggen om de toegang tot de 
te vergroten aanlegplaats voor boten te verbeteren, is daarmee in strijd. Meer aanlegplaat-
sen en de toestemming om daar drie achtereenvolgende nachten te kamperen, zijn ook niet 
bevorderlijk. Er komt geen verbod op gettoblasters en kratten bier, vrezen wij.

Het plan om een 40 meter hoge zendmast voor de berg bij Anna’s Hoeve te plaatsen is in 
strijd met het principe van het zgn. illusielandschap. Vanaf de hei wordt de natuurbeleving 
versterkt als je geen bebouwing kan zien. Nou ja, niet anders dan de zendmast en de kerk-
toren van Hilversum dan. Het bestemmingsplan laat het niet toe, maar de gemeente maakt 
gebruik van een speciale uitzondering. Een goede ontwikkeling is dat wij ook hier het Goois 
Natuurreservaat aan onze zijde vinden. Bij de Driftweg hebben zij ook een bezwaarschrift 
ingediend en zij steunen onze visie voor een goede ecozone in het Naarderbos.

Er was een discussie of wij ook bezwaar moeten maken tegen projecten in beschermde na-
tuur waar iedereen wel voor is. Als voorbeeld de aanleg van een nieuwe steiger en stelcon-
platen ten behoeve van de nieuwe grotere boot van de reddingsbrigade bij het Stichtse 
Strand. Maar ook daar willen wij de juiste toepassing van de regels van het Natuurnetwerk 
Nederland bewaken. Als je hier iets door de vingers ziet, wordt dat een volgende keer tegen 
je gebruikt.

Gelukkig hebben we ook nog steeds onze leuke projecten waar iedereen gewoon vrolijk van 
wordt. Elders in dit blad staat een verslag van de jaarlijkse uitreiking van de Edwin Klomp-
prijs. Wat een feest om een school een mooie plantenkas te mogen geven om de leerlingen 
in het verlengde van de kookles groene vingers te bezorgen.

Aan het GNR zijn al lang geleden een aantal informatieborden aangeboden die volgens de 
laatste afspraken gekoppeld worden aan ons zanderijenproject. Er zijn nieuwe ontwerpen 
gemaakt en wij verwachten dat de borden binnenkort geplaatst kunnen worden.

Helaas is er ook een zorgelijke ontwikkeling te melden. Een groot aantal leden behoort tot de 
categorie ouderen en mensen hebben nu eenmaal niet het eeuwige leven. Nieuwe leden zijn 
moeilijk te werven, een probleem waar veel verenigingen mee worstelen. Wij gaan ons be-
raden hoe we de vereniging toekomstbestendig kunnen maken. Wij hebben daarvoor vers 
bloed in het bestuur en in ons vrijwilligersbestand nodig. Bent u of kent u iemand die zich 
wil inzetten voor het behoud van ons mooie Gooi, mail dan even de secretaris. Uw steun is 
hard nodig, waarvoor alvast dank.

Jan Kwekkeboom, voorzitter

Berkenbos. Foto: Leen Mak.
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Stuifzanden in Geopark
Heuvelrug, Gooi en Vecht

Toen ik in de jaren zeventig van de vorige eeuw in de Soester 

Duinen kampeerde, wist ik niet dat dit één van de weinige 

nog levende stuifzandgebieden op de Heuvelrug is. Op de Hilversumse 

Zuiderheide, nabij het Laarder Wasmeer en ’t Bluk, is ook zo’n stuifzandgebied. 

Alleen met menselijk ingrijpen zijn deze stuifzanden te behouden. Zo is de 

zuidwestkant van de Lange Duinen (een deel van de Soester Duinen) in 2006 

gerestaureerd. Dat gebeurde ook met de stuifduinen van de Zuiderheide en het 

Laarder Wasmeer in 2007-2012. Wat overblijft is een schitterend duingebied 

dat met alle winden meewaait en verandert.

Hans Hoes

Ontstaan stuifzanden
Tijdens de laatste ijstijd, het Weichselien, kwa-
men er in onze streken eeuwenlang periodes 
voor die zo droog en koud waren dat er nauwe-

lijks vegetatie groeide. De fijnzandige bodems 
konden bij sterke wind dan ook massaal gaan 
verstuiven. Het meeste zand kwam uit de rivier-
vlakten en de drooggevallen Noordzee. Het werd 

Randduinen in de Soester Duinen. Foto: Overland.
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als een enkele meters dikke deken stuifzand 
neergelegd in de luwten rondom de stuwwal-
len van Midden-Nederland. Dit zogenaamde 
dekzand rust in het gebied op grindhoudende 
zanden die door smeltwater zijn afgezet. De dek-
zanden werden na de laatste ijstijd vastgelegd 
door bos- en heidevegetatie maar konden door 
latere verstoringen (ontbossing, afplagging, be-
grazing, branden) weer gaan stuiven. Onderzoek 
in het Gooi heeft aangetoond dat er verschil-
lende periodes met verstuiving zijn geweest, van 
zo’n 8000 via 6000 naar 5000 jaar geleden. De 
huidige stuifzanden zijn in de Middeleeuwen 
gevormd, toen de boeren al het hout kapten, de 
schapen de heide bevolkten en de hei werd afge-
plagd om de mest van de schapen op de akkers 
te gebruiken. Als je een stuifzandgebied aan zijn 
lot overlaat, wordt het op termijn gewoon weer 
heide en bos. Van de late Middeleeuwen tot eind 
19e eeuw waren zandverstuivingen in Nederland 
een algemeen verschijnsel door de wijze waarop 
de landbouw bedreven werd. In het Gooi zijn 
door het reliëf in het landschap de oude stuifzan-
den nog te herkennen, zoals de Limitische Heide 
tussen Huizen en Naarden, delen van het G.H. 
Cronebos en het Smithuyserbos tussen Hilver-
sum en Lage Vuursche, de Zandzee in Bussum, 
Rijsbergen bij Huizen en het bosje van Zeverijn 
in Hilversum.

Lange en Korte Duinen te Soest  
De boeren uit Soest en de buurtschappen erom-
heen hadden in de Middeleeuwen gebruiksrech-
ten in de bossen en op de heide in de omgeving. 
Door het kappen werden de bossen weer 
heidevelden en door begrazing en afplagging 
veranderden die weer in stuifzand. Zo ging een 

behoorlijk deel van het weidegebied van Soest 
verloren en werden de akkers door het stuifzand 
bedreigd. De boeren hebben ook een belangrijke 
rol gespeeld bij de vorming van de zo genaamde 
randduinen of barrièreduinen. Vooral de akkers 
van het buurtschap De Birkt, die direct aan het 
stuifzand lagen, liepen gevaar bestoven te wor-
den. De boeren plaatsten daarom een houtwal 
van eiken tussen de akkers en het stuifzand. 
Daar ontstond zo een randduin. 

Het randduin groeide mee met de eiken en de 
eiken groeiden mee met het randduin, zodat dit 
nu zo’n 10 meter boven de aangrenzende akkers 
uit steekt. De eiken zijn gebruikt als hakhout. 
Op de toppen van de randwal zijn de grillige 
stammetjes nog te zien. Ook middenin het stuif-
zand liggen randduinen. Zij ontstonden toen in 
het midden van de 19e eeuw naaldbossen wer-
den aangelegd om het stuifzand te beteugelen 
en heidevorming te bevorderen, om die weer

Embryonaal duin in onregelmatige vorm.
Foto: Sander Koopman.

Grillige eiken op randwal in de Korte Duinen.
Foto: Overland.

Uitgestoven boom. Foto: Overland.
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productief te kunnen maken. Actief beheer is 
nodig om de stuifzanden ‘levend’ te behouden. 
Terwijl vroeger activiteiten werden ondernomen 
om het stuifzand te beteugelen, wordt nu soms 
vegetatie weggehaald en de bodem geplagd. Dit 
gebeurt in het kader van het provinciaal pro-
gramma ‘Laat maar waaien’. Er zijn een aantal 
wandel- en fietsroutes van verschillende afstan-
den in het gebied aangelegd, onder andere terug 
te vinden op de website van het Geopark. 

Groot (of Laarder) Wasmeer,
’t Bluk en Zuiderheide
Het ontstaan van de Gooise stuifzanden is 
vergelijkbaar met dat van de Lange en de Korte 
Duinen. Bij onderzoek tijdens de stuifzandres-
tauratie in 2007-2008 heeft men vastgesteld dat 
er meerdere periodes van levend stuifzand zijn 
geweest. De oudste stuiffase dateert van zo’n 
8000 jaar geleden, ruim voor de opkomst van de 
landbouw. Ook de stuiffase van 6000 jaar gele-
den is niet te koppelen aan landbouw. Waar-
schijnlijk is die door grote branden ontstaan. 
Deze waren het gevolg van menselijk handelen, 
namelijk het platbranden van bos. De stuif-
fase van 5000 jaar geleden is vermoedelijk wel 
ontstaan door landbouwactiviteiten. De boeren 
lieten hun vee grazen in het heidegebied. In 
sommige diep uitgestoven laagten, waar de 
grond vochtig was, vormden de uitgespoelde 
(vooral organische) stoffen plaatselijk dichte 
inspoelingslagen. Het regenwater kon daar-

door niet meer in de bodem wegzakken. Zo 
zijn de Laarder Wasmeren ontstaan, waarvan 
het Groot Wasmeer het meest zichtbaar is. De 
meertjes werden door de boeren gebruikt om 
de schapen te wassen voordat ze geschoren wer-
den. De naam Wasmeren komt daar vandaan. 
Vanaf eind 19e eeuw werd het Groot Wasmeer 
gebruikt om het Hilversumse afvalwater te 
lozen. Dat veroorzaakte veel verontreinigd slib. 
Na een uitvoerige restauratie, waarbij veel grond 
is afgegraven, zijn de zandverstuivingen weer 
op gang gekomen. Er zijn een aantal fiets- en 
wandelroutes vooral langs de stuifzanden en het 
Waschmeer aangelegd. Een deel van het gebied 
is afgezet en slechts een paar keer per jaar met 
een gids van IVN, GNR of VVG te bezoeken. Een 
apart en opmerkelijk gebied, een bezoek zeker 
waard. In stuifzanden komen extreme milieu-
omstandigheden voor met daaraan aangepaste 
levensgemeenschappen. Nederland bezit met 
1400 ha het grootste areaal aan levend stuifzand 
in Europa en neemt daardoor een unieke positie 
in. Het Geopark Heuvelrug Gooi en Vecht speelt 
daarin een belangrijk rol.

Bronnen
Voor dit artikel is gebruik gemaakt van de 
beschrijving van de geosites van het Geopark 
Heuvelrug, Gooi en Vecht, van het boekje 
‘Zand in beweging, over Goois stuifzand en 
stuifzandrestauratie’ van Sander Koopman en 
Jan Sevink uit 2015 en eigen waarneming.

8

Laarder Wasmeer. Foto: Overland.
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Stikstofcrisis, 
ook bij ons?

Wat doet stikstof met de heide, de trots van het Gooi? Twee citaten van Peter 

Kampen, terreinbeheerder van het Goois Natuurreservaat: “Als we niets doen, 

is dit gebied binnen vijf jaar dichtgegroeid en heb je hier geen heide meer” en 

“We zien jonge vogels met broze botten, puur door gebrek aan kalk.”

In de media lijkt de stikstofcrisis vooral een bestuurlijk, politiek en juridisch 

probleem. Iets waarover boeren, industrie en natuurbescherming met elkaar in 

de clinch liggen. Wat is er aan de hand, hoe is het zo gekomen en komt het nog 

goed met waar het in feite over gaat: biodiversiteit en natuur; ook bij ons.

George Laeijendecker

Gooise heide. Foto: Sara Winter.

Van kennis naar crisis
Toen ik rond 1970 biologie studeerde, kwam de 
wetenschap met een aantal opzienbarende rap-
porten over zogenaamde ‘ver-thema’s’: verzu-
ring, vermesting, versnippering en verstoring. In 
later jaren aangevuld met studies over verdro-
ging, verruiging, verbossing en eutrofiëring 

(overmaat aan voedingsstoffen) van voedsel-
arme wateren. Verzuring kreeg publicitair de 
meeste aandacht. Iedereen kende het begrip 
‘zure regen’. Vermesting was een meer verbor-
gen probleem omdat fosfaatverzadigde bodems 
en troebel algenrijk water bij het publiek min-
der tot de verbeelding spraken.
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De landelijke politiek was niet blij met deze 
nieuwe inzichten. De landbouwlobby was sterk 
en wist de politiek jarenlang op de koers van 
economische groei en vrij ondernemerschap te 
houden. De problematiek van de ver-thema’s 
werd ontkend en gebagatelliseerd; de rapporten 
verdwenen ‘in de onderste bureaula’. De natuur- 
en milieulobby richtte haar pijlen vooral op de 
ruimtelijke ordening, door inbreng van milieu-
karteringen; in de hoop op meer evenwichtige 
afwegingen tussen de belangen in het landelijk 
gebied. Het werd de tijd van de ‘hectaregevech-
ten’ in provinciale streekplannen en gemeen-
telijke bestemmingsplannen. Als jonge natuur-
ambtenaar deed ik daar stevig aan mee, toen 
nog gelovend in de kracht van de nieuwe Wet op 
de Ruimtelijke Ordening (1967).

Intussen werd in Europa besloten over bescher-
ming van soorten en leefgebieden. De Vogel-
richtlijn (1979) en de Habitatrichtlijn (1992) 
traden in werking. Vervolgens werd een netwerk 
van Europees beschermde natuurgebieden vast- 
gelegd onder de titel ‘Natura 2000’. Elke lidstaat 

mocht haar eigen gebieden selecteren en aan-
dragen voor de Natura 2000-status. Na herhaalde 
aanmaning uit Brussel kwam ook ons land met 
haar lijst van gebieden (2003). Vooral geselec-
teerd op toenmalige natuurkwaliteit en de verbe-
termogelijkheden daarvan. Tot op soortniveau 
van vogels en libellen werden kwalitatieve en 
kwantitatieve doelen geformuleerd, van hele 
grote gebieden maar ook van kleine, geïsoleerd 
liggende terreinen waar bijvoorbeeld de natuur 
van rond 1900 nog te zien was. Met dit alles werd 
het zaadje voor de stikstofcrisis geplant, bleek 
later.

Wat is dan die stikstofcrisis?
Tot voor kort werd het woord crisis gebruikt 
voor uitzonderlijke bedreigingen en noodsitu-
aties. De laatste jaren wordt het woord crisis 
ook veel geplakt achter iets waarvoor aandacht 
en erkenning wordt gevraagd zoals de woning-
bouwcrisis en de koffercrisis (op Schiphol). Het 
stikstofoverschot werd als stikstofcrisis bekend 
toen premier Mark Rutte het zo noemde nadat 
de rechter in 2019 het Programma Aanpak 
Stikstof van het rijk naar de prullenbak verwees 
als onvoldoende beleid om de natuurdoelen te 
halen. Voor die doelen heeft ons land in Europa 
‘getekend’ en ze zijn vastgelegd in de Wet Na-
tuurbescherming.
Na 50 jaar halfslachtig natuurbeleid met als 
dieptepunt van probleemontkenning staats-
secretaris Henk Bleker rond 2011 (‘een kraai in 
een boom is ook natuur’) is nu juridisch het punt 
gezet dat het zo niet langer kan.

Waar gaat het om bij de 
stikstofcrisis?
Stikstof (N) is de belangrijkste voedingsstof 
voor planten en dus belangrijk voor de voedsel-
productie. Het wordt daarom in de landbouw 
toegediend als meststof. In Nederland krijgen de 
gewassen kunstmest en ook veel dierlijke mest, 
vanwege de grote aantallen dieren die worden 
gehouden. 
Een deel van de stikstof komt in de vorm van 
ammoniak (NH3) in de lucht terecht. Daarnaast 
worden vooral door verkeer en industrie stiksto-
foxiden (NOx) uitgestoten.

Verlaging stikstofuitstoot.
Bron: Ministerie van LNV.
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Ammoniak en stikstofoxiden komen neer op 
natuurterreinen, waar ze de voedselrijkdom 
verhogen en bijdragen aan de bodemverzuring. 
Hierdoor ontstaat een overschot aan stikstof en 
een tekort aan calcium, kalium en magnesium. 
Dat verandert vooral de natuur op voedselarme 
gronden en veroorzaakt afname van de biodiver-
siteit. 

Wat zien we in de natuur?
In onze regio zijn er verschillen in het effect van 
overdadige stikstofbelasting op de natuur van de 
droge zandgronden, Eemland, Gooimeer en het 
Vechtplassen-gebied. Vooral de droge heide heeft 
veel te lijden, maar ook vochtige voedselarme 
habitattypen.

Naardermeer
Het Naardermeer is aangewezen als Natura 
2000-gebied. Er komen habitattypen voor waar-
voor de overmaat aan stikstof een groot pro-
bleem is. Als je in voorjaar en zomer van Stadzigt 
naar de Muggenbult loopt, zie je een bloemenzee 
met zeldzame soorten als moeraskartelblad, 
grote ratelaar, kleine zonnedauw, groenknolor-
chis en veenpluis. Deze planten houden van de 
voedselarme bodem van het Naardermeer. 

Boswachter Hanne Tersmette licht toe: “Op dit 
moment daalt er al te veel stikstof neer wat een 
groot effect heeft op de plantensamenstelling. 
De bovengenoemde soorten zijn afhankelijk 
van voedselarme bodems en worden door de 
overdaad aan stikstof in rap tempo overwoe-
kerd door allerlei grassoorten en brandnetels. 
Natuurlijk heeft dit ook effect op insecten die 
zich in deze plantenvegetaties thuis voelen. 
Om te voorkomen dat er teveel stikstof in de 
bodem komt, voeren we beheermaatregelen uit. 
Deze bestaan uit bijvoorbeeld het baggeren van 
stikstofrijk slib en het plaggen van verdroogd 
veenmosrietland.”

Bos en hei
Al decennia lang zijn vergrassing van de heide 
met pijpestrootje en het dichtgroeien van bos-
randen met braam en adelaarsvaren bij velen 
bekend als signaal van te hoge stikstofdepositie. 
Dat is voor iedereen zichtbaar en overtuigend, 
maar hier wil ik met twee voorbeelden illus-
treren hoe ‘ingewikkeld’ te veel stikstof van 
invloed is op twee diersoorten van heide en 
bosrand: het heideblauwtje en de sperwer; na-
melijk via de voedselketen waar de dieren deel 
van uitmaken.

Ratelaar en orchis bij het Naardermeer. Foto: Natuurmonumenten.
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Heideblauwtjes zijn echte vlinders van de heide. 
Ze voeden zich vooral met nectar van gewone 
dophei, struikhei en muizenoor. De mannetjes 
zoeken naar vrouwtjes door het maken van pa-
trouillevluchten of het vertonen van territoriaal 
gedrag. De vlinders komen vaak ‘s avonds bijeen 
en vormen een slaapgezelschap. Soms kun je 
tientallen heideblauwtjes bij elkaar vinden. De 
rupsen zijn gespecialiseerd op hei, vooral struik-
hei, maar ook dophei.
De rups is aantrekkelijk voor mieren. In de huid 
van de rups liggen een groot aantal klierwratjes 
en een rugklier, die een zoete stroperige vloeistof 
afscheidt, waar mieren dol op zijn. Door de grote 
hoeveelheid stikstof die in de heidegebieden 
terechtkomt, treedt er vermesting en vergras-
sing op. Hierdoor worden die terreinen minder 
geschikt voor het heideblauwtje: minder waard-
planten voor de rupsen, minder nectar voor 
de mieren, en minder mieren als voedsel voor 
vogels en reptielen.

De sperwer is een bosrandvogel. Hij komt voor 
in kleinschalige landschappen met voldoende 
bos om in te broeden. De sperwer eet bijna uit-
sluitend kleine vogels. Mannetjes gaan vooral 
voor vinken, mussen, mezen en gorzen. Vrouw-
tjes, die veel groter zijn, hebben een voorkeur 
voor lijsters, spreeuwen en duiven. De te grote 
hoeveelheid stikstof die op de bodem terecht 

komt, leidt in voedselarme bossen tot een dis-
balans van mineralen en stikstof in de bladeren 
van de eik en daardoor tot minder aanmaak van 
aminozuren. De eik is een waardplant en eiwit-
bron voor rupsen van nachtvlinders. Die rupsen 
worden vervolgens door koolmezen gegeten. De 
sperwer eet kleine vogels, waaronder mezen, en 
lijdt vervolgens ook onder het aminozuurtekort. 
Er is bij sperwers een sterke vermindering van 
de vluchtspieren vastgesteld tijdens het broed-
seizoen, een lagere hoeveelheid aminozuren in 
eieren en afwijkingen in de ontwikkeling van 
eieren die verband houden met dit tekort.

Informatiebronnen
De ruimte ontbreekt hier om nog meer voor-
beelden te noemen. Daarom beveel ik twee 
informatiebronnen aan: de artikelenserie over 
stikstofgevolgen op www.NatureToday.com en 
het artikel ‘Stikstof: simpel’ op www.vogelbe-
scherming.nl. Ook de websites van de Vlinder-
stichting en RAVON beschrijven stikstofeffecten. 
Eén illustratieve noodkreet wil ik hier toch nog 
noemen, van Vogelbescherming: “De enorme 
stikstofuitstoot in Nederland blijkt funest voor 
vogels op de Veluwe. Nieuw onderzoek toont 
een schrijnende relatie aan tussen stikstof en de 
achteruitgang van vogels. Vogels vinden er nog 
maar zó weinig kalk, dat bij een derde van de ei-
eren de schaal te dun is en dat kuikens zo broos 
zijn, dat ze al in het nest hun pootjes breken.” 

Hoe nu verder?
We staan voor de complexe opgave om ener-
zijds met bronmaatregelen de stikstofuitstoot 
te verminderen en anderzijds de biodiversiteit 
en natuurkwaliteit te verhogen door uitgekiend 
natuurbeheer en terreinherstel. Dit gaat een 
langdurige inspanning vragen. Nederland leeft 

Heideblauwtje.
Foto: Olaf Leillinger via Wikipedia.

Sperwer. Foto: Arjan Troost.
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op haar zelfgemaakte vuilnisbelt met kwalijke 
dampen (vrij naar Olivier B. Bommel) en dat 
ruimen we niet zo maar even op. Een volwaar-
dige opruimactie is ook nog niet in zicht. De 
politiek-bestuurlijke taak is evident en onont-
koombaar, maar sturing op verbetering is begin 
2023 nog niet overtuigend ingezet. Landbouw en 
industrie zijn intussen op zoek naar de laatste 
geitenpaadjes binnen de bestaande regelgeving. 
Dat hebben ook boeren in Weesp en Muiden ge-
merkt. Zij kregen ongevraagd keukentafelbezoek 
met een aanbod om niet-benutte stikstofrechten 
aan Schiphol te verkopen. De uitstoot van niet-
bestaande koeien wordt dan ‘verplaatst’ naar de 
uitstoot van wel bestaande vliegtuigen en zo wil 
Schiphol haar ontbrekende natuurvergunning 
binnenhalen. Over bronmaatregelen verwijs ik 
naar het nieuws. Wel wil ik hier nog één aspect 
meegeven, voor goed begrip. De grafiek laat zien 
dat landelijk gezien een derde van de stikstof-
depositie uit het buitenland komt, en dat het 
grootste deel wordt veroorzaakt door de land-
bouw. In onze regio zal het aandeel uit verkeer 
waarschijnlijk groter zijn, en uit de landbouw wat 
minder. Het komt erop neer dat er een deken van 
reactieve stikstof over ons land ligt, met lokale 
‘piekbelasters’, klein en groot. De grootste daar-
van zijn Tata Steel en Schiphol.

Hoe helpen we de natuur er doorheen
De zorg van GNR-man Peter Kampen over het 

snel dichtgroeien van de heide is begrijpelijk 
maar dat wordt niet alleen door het stikstof-
probleem veroorzaakt. Onze Gooise heide is 
natuur die eeuwenlang kon blijven bestaan 
dank zij schapenbegrazing. Het kort houden van 
de heide, het wegvreten van opslag en grassen 
en het via mest afvoeren van mineralen naar 
de potstal zorgde voor behoud van dit fragiele 
voedselarme habitattype. Toen de schapen niet 
meer nodig waren als mestleveranciers voor 
de engen (bouwlanden met o.a. boekweit en 
granen) heeft het natuurbeheer overal in het 
land geëxperimenteerd met plaggen, branden 
en begrazen voor afvoer van voedingsstoffen, 
waaronder stikstof. Opslag van vliegden, berk 
en andere vraagt een extra inspanning. Het GNR 
wordt daarbij geholpen door vrijwilligers die de 
handen uit de mouwen steken. Zij verwijderen 
de opslag met de hand en met klein gereed-
schap. Roodborsttapuit en zandhagedis zijn hen 
dankbaar voor het behoud van hun biotoop!
 
Voor natuurherstel heeft het rijk vanwege de 
stikstofcrisis extra geld uitgetrokken.
Herstelmaatregelen zijn erop gericht om de 
natuur bestendiger te maken tegen overbelas-
ting van stikstof. Ondanks bronmaatregelen zal 
de stikstofdepositie in veel gevallen toch hoog 
blijven. Om de natuurdoelen te kunnen halen 
zijn ecologische herstelmaatregelen nodig. 
Voorbeelden van maatregelen zijn herstel van 

Bronnen van
stikstofuitstoot.

Bron: RIVM.
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waterhuishouding, verhoging van grondwater-
peil, afgraving van een deel van de bodem door 
plaggen of baggeren en afvoer van stikstofrijk 
materiaal door extra maaien, begrazen of 
verbranden. De terreinbeherende organisaties 
krijgen daarvoor extra vergoedingen. 
Voor elk van de 69 stikstofgevoelige habitats 
die in Nederland voorkomen, is een strategie 
uitgewerkt. Jaarlijks wordt de voortgang van de 
uitvoering van de herstelmaatregelen in beeld 
gebracht. Voor meer informatie hierover beveel 
ik u www.aanpakstikstof.nl en www.BIJ12.nl 
aan.

Uw eigen ver-thema
Als u een tuin met gras heeft op arme zand-
grond, dan kent u vast uw eigen ver-thema: 
vermossing. Ook dit wordt veroorzaakt door 
uitspoeling van kalk en mineralen en een 
overschot aan stikstof. U heeft dan verzuurde 
grond. Als u dit gaat oplossen met bekalking en 

Egel in de achtertuin.
Foto: George Laeijendecker.

Bron: LandschappenNL.

bemesting, zal uw tuincentrum u tot in lengte 
van jaren dankbaar zijn. Maar mijn keuze is om 
de boel maar te laten vermossen en de vogels 
en egels voor de afname van regenwormen en 
huisjesslakken te compenseren met zaden en 
brokjes. De egels belonen mij hiervoor met 
tevreden gesnuif en geknor. Zo wachten we 
samen op betere tijden.
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Sint-Janskerkhof Laren
Hans Hoes

Als tienjarig ‘welpje’ liep ik in 1960, evenals mijn vader in 

1935, op 24 juni mee in de Sint-Jansprocessie van Laren 

naar het Sint-Janskerkhof. Ik wist dat het een oud kerkhof was. Pas nu weet ik 

dat het al in 1306 beschreven is en dat het waarschijnlijk al voor 1275 moet 

zijn ontstaan. Het is het oudste kerkhof in het Gooi. Mede daarom is dit cultureel 

erfgoed, samen met de vele doodwegen die er naar toe leiden, aangewezen als 

geosite van het Geopark Heuvelrug, Gooi en Vecht.

Kapel op het Sint-Janskerkhof. Foto: Hans Hoes.

Van Sint-Vitus naar Sint-Jan
De eerste vermelding van een kerk op het 
Laarderhoogt is het document uit 1306 dat gaat 
over de arrestatie van een koster uit Laren. Er 
is sprake van een kerk van baksteen.  De op het 
kerkhof gevonden oude kloostermoppen zijn 
gedateerd op het midden of de tweede helft 

van de 13e eeuw. De kerk is dus tussen 1250 
en 1275 gebouwd. Uit de archieven van het 
Vaticaan en van de Utrechtse bisschoppen zijn 
de pastoorswisselingen van de Sint-Vituskerk in 
Laren in 1436, 1444 en 1530 beschreven. Bij die 
kerk hebben een achttal boerderijen gestaan. 
Dat was het oude dorp Laren. Pas tegen 1500, 
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toen het waterpeil in het Gooi verder zakte, 
is het huidige Laren gesticht. In 1521 is daar 
de (nu protestantse) Johanneskerk als kapel 
gebouwd.  De parochiekerk, die op het Laar-
derhoogt stond - het huidige Sint Janskerkhof 
- bleef na de ‘reformatie’ van de kapel in 1579 
nog heimelijk in gebruik door de katholieken 
uit Laren. Op bevel van de Staten van Holland 
is de kerk daarom in 1586 afgebroken. In 1564 
schrijft Lambertus Hortensius, het schoolhoofd 
van de Latijnse school te Naarden, over de Sint-
Jansprocessie die elk jaar op 24 juni van Laren 
naar het “Sint Jan te Laren kerkhoff ” trekt. 
Pas in de 17e eeuw werd deze naam in de oude 
kaarten beschreven. Ook zonder kerk bleef de 
benaming van de begraafplaats ‘kerkhof ’. 

Het huidige Sint-Janskerkhof
Niets op het kerkhof herinnert nog aan de 
oude historie. Het katholieke kerkhof is van de 
parochie Sint Jan - Goede Herder en nog steeds 
volop in gebruik. Ernaast ligt de algemene 

begraafplaats van Laren. Het zijn de historie, de 
ligging op het Laarderhoogt, nabij de Zuider-
heide en de jaarlijkse Sint-Jansprocessie die 
dit kerkhof speciaal maken. De ingang bevindt 
zich aan de Langsakker, een zijweg van de 
Vredelaan. Vanuit de ingang kijk je uit op de in 
1892 gebouwde kapel, links daarvan staat een 
standbeeld van Sint Johannes. Het pad van de 
ingang naar de kapel wordt geflankeerd door 
een aantal linden. De oude Sint Vituskerk stond 
midden op het kerkhof. Daarvan is niets meer 
terug te vinden. 

Doodwegen en kerkwegen
Als je de topografische kaarten bekijkt, valt 
het op dat het Sint-Janskerkhof in het centrum 
ligt van een aantal kaarsrechte wegen, de zgn. 
doodwegen. Deze wegen waren oorspronke-
lijk de rechte kerkwegen door de open heide. 
Het waren de kortste wegen van Hilversum, 
’s-Graveland, Ankeveen (Rechtweg) en Laag-La-
ren. Zij vormden de kortste weg voor begrafe-
nissen. Het kerkhof was vooral de begraafplaats 
van Larense Rooms-Katholieken. Sinds het 
begin van de 18e eeuw werden er ook Bussumse 
Rooms-Katholieken begraven via de Doodweg 
(Laarderweg). Zij kozen daarvoor in plaats van 
voor de Grote Kerk te Naarden.

Doodweg over de Westerheide tussen het 
Sint-Janskerkhof en ‘s-Graveland.

Foto: Overland.

Beeld van Sint Jan op het kerkhof.
Foto: Hans Hoes.
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Sint-Jansprocessie
In zijn gedicht Chorographia uit 1564 schrijft 
Lambertus Hortensius over de verering van 
Sint Jan de Doper op het kerkhof te Laren. 
“Op de zevende dag voor de kalender van juli 
(= 24 juni) komt een wilde mengelmoes van 
jeugd” hier naartoe terwijl “zij dragen een aan 
de Doper en de godheid gewijde pluim”. De 
24e juni is de geboortedag van Johannes de 
Doper, maar van oudsher werden (en worden) 
in die tijd ook in vele steden van Europa de 
Midzomerfeesten gevierd. Op de avond vóór 
Sint-Jan kwamen vroeger buurtgenoten bijeen 
en maakten samen een groot vuur. Men zong 
en danste en de moedigsten sprongen over het 
vuur heen. Als een jongen en meisje dat hand 
in hand deden, was hun band voor eeuwig 
bezegeld. Sint-Jan was ook de gelegenheid voor 
vrouwen om een man te vinden.  Zij hingen 
bloemen aan hun huizen of boven de straat. 
De huidige met bloemen versierde erepoor-

ten herinneren daaraan. Vanuit de 17e en 18e 
eeuw zijn er individuele stille omgangen in 
relatie tot de Jansverering bekend. In 1806 is 
de Broederschap van Sint-Jan opgericht die 
de jaarlijkse bedevaarten organiseert. Vanaf 
1886 is het een openbare processie, waarbij 
het allerheiligste in de processie naar het Sint-
Janskerkhof wordt gedragen.
Vanaf 1970 wordt de processie in het weekend 
gevierd. Voor 2023 is het feest op 24 juni - met 
een lof - en 25 juni - met de processie. Vroeger 
trok dit evenement wel 25.000 mensen, tegen-
woordig zo’n 2.000. Zie voor meer informatie 
www.sintjansprocessie.nl

Bronnen
Voor dit artikel is gebruik gemaakt van infor-
matie uit Wikipedia, het tijdschrift van TVE 
27-1 en 28-2, het Meertensinstituut, de Histo-
rische Kring Laren en internet. Daarnaast ook 
eigen waarneming.

Sint-Jansprocessie in 2022. Foto: Frederike Jeurink.
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Passage
Paddenstoel 1 naast de halte Sint-Janskerkhof
is nummer één van de meer dan vijfduizend
en van de Gooilandse doodwegen
startpunt en doel.

Heen naar de dood en terug naar het leven
of andersom gingen Gooiers rechtdoor
over de heide: een uitvaart
duurde dan kort.

De asfaltdoodweg N-vijf-vijfentwintig legt
tussen het kerkhof en het restaurant
een hachelijk niemandsland
zonder een zebrapad.

Na de begrafenis trekken de doden het
stenige dekbed strak over hun hoofd
en keren zich grondig alleen
in zichzelf.

Dankzij het paddenstoeltunneltje opgelucht
onder de doodweg door heffen wij
op het terras nog het glas: 
‘Leve de overkant!’

18
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In december 2022 zijn de delen 3 en 4 en een register verschenen van de 

uitgebreide studie naar de architecten van Hilversum. Het derde deel, Hilversum 

3, beschrijft de periode van 1940 tot 1975, van de oorlog tot de voltooiing van 

Hilversum, inclusief de uitbreidingsplannen Kerkelanden en Hilversumse Meent. Het 

vierde deel, Hilversum 4, gaat over Dudok, die gedurende meer dan 40 jaar het 

gezicht van Hilversum heeft bepaald. Als bevlogen ontwerper zocht hij een hechte 

samenhang tussen bebouwing, natuur en openbare ruimte. Naast een feest van 

herkenning leverden deze boeken ook een verdieping op van mijn kennis van de 

ontwikkeling van Hilversum.

Hans Hoes

Architecten
van Hilversum

Historisch buurtje centrum Hilversum. Foto: Hans Hoes.

Delen 3 en 4.

Oorlogsperiode (1940 - 1945)
Deze periode is er één van stilstand geweest. 
Al snel na de inval van de Duitsers zijn ook in 
Hilversum de bouw- en ontwikkelingsprojecten 
stil gelegd. Bouwmaterialen werden schaars en 

vooral ingezet voor de verdedigingswerken van 
de vijand. Vanaf 1942 mochten in principe al-
leen nog Duitsers bouwen. Ook de werkzaamhe-
den van de gemeente, voor de oorlog al beperkt 
door de mobilisatie, namen vanaf 1940 af. 
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(Terzijde: misschien wel mede daarom is in juni 
1941 een commissie geïnstalleerd die een nieuw 
kernplan zou ontwikkelen. Uiteindelijk is dat, na 
15 verschillende versies, pas in de jaren ’60 en ’70 
van de vorige eeuw deels gerealiseerd.)
Het vliegveld Hilversum werd al snel door de 
Duitsers in gebruik genomen en uitgebreid. Er 
werd ten oosten van het vliegveld een geca-
moufleerde kazerne (in de vorm van boerderij 
bunkers) gebouwd. Zonnestraal werd militair 
gebied en ook daar verschenen in 1942 een 
elftal bunkerwoningen voor de officieren. Na 
de oorlog zijn deze woningen aan de Rading 
gesplitst en als woonhuizen in gebruik genomen. 
In 1943 werd Hilversum het hoofdkwartier van 
de ‘Festung Holland’, met generaal Blaskowitz 
als bevelhebber. Rondom Hilversum werd als 
verdedigingswal een tankgracht gegraven. Op 
diverse plekken zijn de restanten daarvan nog in 
het landschap te herkennen.

Op weg naar de voltooide stad 
(1945 - 1958)
De bouwstroom en het herstel van de oorlogs-
schade kwamen na 1945 door gebrek aan materi-
aal maar moeizaam op gang. Pas begin jaren ’50 

bleek het mogelijk de laatste open plekken van 
het Uitbreidings-/beëindigingsplan van Dudok 
uit 1933(!) in te gaan vullen. Er werden plannen 
gemaakt en uitgevoerd voor nieuwe wijken in 
Hilversum-Noord, Hilversum-Zuidwest en het 
Riebeeckkwartier. Inmiddels groeide het aantal 
inwoners tot boven de 100.000 in 1958. Een 
belangrijke rol was weggelegd voor de schoon-
heids- en welstandscommissie, die waakte 
voor het overeind houden van de tuinstadge-
dachte. Dat werd ingevuld door alleen beperkte 
hoogbouw toe te staan. Door een bebouwing 
van drie lagen met een kap op kleinere kavels 
is het gelukt het uitgangspunt van de tuinstad 
te behouden én de forse woningnood terug 
te dringen. Vele bouwplannen werden echter 
afgewezen. Dudok, die lid van die commissie 
was, verzette zich tegen bebouwing in het groen, 
buiten de stadsgrenzen. Zo was hij zeer kritisch 
op de plannen om een klooster te faciliteren op 
de Monnikenberg en ook had hij bezwaren tegen 
de uitbreidingsplannen van het landgoed De 
Zwaluwenberg (voor de staf van prins Bernhard) 
en de bouw van een exercitieloods op het mari-
neterrein aan de Noodweg. 

Kamrad
Al in de jaren ’30 was het uitgangspunt van 
Dudok dat buiten de stadsgrenzen niet gebouwd 
mocht worden. Toen eind jaren ’50 Hilversum 
nagenoeg vol gebouwd was, resteerde nog het 
heidegebied ten oosten van de Kamerlingh On-
nesweg. Al in het Uitbreidings-/beëindigingsplan 
van 1933 was dit gebied ingetekend. Dudok, die 
in 1954 op zeventigjarige leeftijd met pensioen 
gegaan was, kreeg, met zijn compagnon Magnée, 

Bunkerwoning, Rading.
Foto: Pauline Hennekens.

Admiraal de Ruyterlaan.
Foto: Hans Hoes.

Kamrad.
Foto: Leen Mak.
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medio 1960 de opdracht een opzet voor het 
gebied te maken. Enige maanden later boden zij 
een schetsplan aan met in totaal 359 woningen, 
waarvan 233 eengezinswoningen en 126 flatwo-
ningen. De bebouwing is in 1964 afgerond. Zeven 
bouwblokken van drie bouwlagen en rijen eenge-
zinswoningen erachter steken als tanden van 
een weverskam in het heidegebied, vandaar de 
naam Kamrad. Op deze manier vormt deze wijk  
een vloeiende overgang van de bebouwing naar 
het buitengebied. De oorspronkelijk erachter 
geplande sportvelden zijn er niet gekomen.

Bouwplannen Egelshoek
Met de bebouwing van het Kamrad was het 
stedelijk gebied van Hilversum vol maar er was 
nog steeds woningnood in het Gooi. Volgens de 
prognose uit 1959 van de stedenbouwkundige 
Gooicommissie zou het inwoneraantal van 
185.000 in 1959 groeien naar 325.000 in 1980. 

Daarvoor waren tegen die tijd tenminste 24.000 
nieuwe woningen nodig, terwijl de regionale 
planning uitkwam op 14.000. Het plan was om 
de Egelshoek, een (natuur)gebied van ruim 
300 ha nabij het vliegveld Hilversum, grenzend 
aan Hollandse Rading, te ontwikkelen en daar 
zo’n 24.000 tot 30.000 inwoners te huisvesten, 
alsmede de radio en tv-activiteiten daar te 
concentreren. Burgemeester Boot, een markant 
en zeer actief bestuurder van 1951 tot 1968, was 
er voorstander van. Hij zette zich - tot in Den 
Haag toe -  in om dit plan als een satellietstad 
van Hilversum, met veel hoogbouw en ruime 

open terreinen afgewisseld met laagbouw, te 
realiseren. Dudok was tegen het plan, met name 
tegen de hoogbouw. Begin 1959 werd het struc-
tuurplan Egelshoek ter visie gelegd. Een groot 
aantal bezwaren werd ingediend door o.a. het 
Rijk, de provincies Noord-Holland en Utrecht, de 
marine en allerlei andere organisaties, waar-
onder de Vrienden van het Gooi en het Goois 
Natuurreservaat. Later dat jaar, op 7 november, 
organiseerde de VVG het eerste Gooicongres. 
Daar werd voor het eerst als motto voor de 
grenzen aan de groei van het Gooi genoemd: ‘Het 
Gooi is vol!’ Er werden mogelijkheden gezocht 
tot verdere bebouwing zonder de natuur aan 
te tasten. Genoemd werden de Huizermeent, 
Eemnes, de Hilversumse Meent, Kortenhoef en 
Maartensdijk. Dat zou voldoende soelaas bieden 
om tot 1985 zo’n 250.000 inwoners te huisvesten 
en daarna zou de zuidelijke IJsselmeerpolder 
een oplossing moeten bieden. Het structuurplan 
Egelshoek is uiteindelijk in 1963 door de Kroon 
afgeschoten. Als je nu naar de invulling van 
onze regio kijkt, zie je dat dat Gooicongres een 
belangrijke bijdrage heeft geleverd aan een na-
tuurvriendelijker oplossing van de woningnood.

Uitbreidingsplan Kerkelanden
De grond van de Kerkelanden, in het verleden 
eigendom van de Hervormde Gemeente van 
Naarden, is begin jaren ‘50 in bezit gekomen 
van projectontwikkelaars Matser, Smit en Van 
der Smit. Al in 1953 boden zij de gemeenteraad 
een plan aan om daar op 100 ha 3600 wonin-
gen te bouwen. Het plan beviel de gemeente 
niet, die bovendien vond dat stedenbouw een 

Egelshoek.
Foto: Pauline Hennekens.

Woontorens Kerkelanden.
Foto: Pauline Hennekens.
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overheidstaak is. In 1963 maakte de steden-
bouwkundige dienst van Hilversum, in overleg 
met extern adviseur jhr. ir. J. de Ranitz, een 
nieuw uitbreidingsplan voor de Kerkelanden. De 
eigenaren van de grond hadden zich inmiddels 
gebundeld in de N.V. Kerkelanden en kwamen 
met een ander plan voor 3000 woningen. Uitein-
delijk hebben die twee elkaar eind 1964 weten 
te vinden en een compromis kunnen sluiten. 
De Hilversumse architect E.C. Falkenburg heeft 
daarin een grote rol gespeeld en o.a. een zevental 
hofjes met woonerven in Kerkelanden gebouwd. 
Het eerste deel van het bouwplan (Kerkelan-
den l) omvatte 875 eengezinswoningen, waarvan 
679 in de woningwetsector. Zomer 1966 werd 
een overeenkomst met Matser voor het plan 
Kerkelanden ll goedgekeurd. Samen waren deze 
plannen goed voor 2397 woningen. De gemeente 
zou een deel verzorgen en Matser de resterende 
1080, 344 eengezinswoningen en 736 flatwo-
ningen. Van Kerkelanden ll werden uiteindelijk 
drie van de zes geplande woontorens van 14 
verdiepingen uitgevoerd. Bij zijn afscheid van de 
welstandscommissie in maart 1968 sprak Dudok 
uit dat de hoge flats aan de westkant van Hilver-
sum hem met zorg vervulden. Hoe belangrijk 
de huisvesting ook is, vanaf de Hoorneboegse 
Heide verstoren de hoge flats van Kerkelanden 
het uitzicht.

Hilversumse Meent
In 1969 is tussen de gemeenten Hilversum, 
Bussum, het gewest Gooiland en de provincie 
Noord-Holland overeenstemming bereikt om 
op de Hilversumse Meent 1650 woningen te 
bouwen, met een groene bufferzone tussen Bus-
sum en de bebouwing. Daar zijn tegenwoordig 
o.a. de geosites Gijzenveen en Laegieskamp (zie 
nr. 2-2021 van dit tijdschrift) te vinden. De Meent 
bestaat vooral uit woonerven met rondom 
een gordel duurdere woningen met uitzicht op 
weilanden en aangelegde bosschages. Ook bood 
deze wijk de mogelijkheden tot experimenten. 
Zo is op de Wandelmeent, vlak bij het wijkwin-
kelcentrum, het eerste Centraal Wonen project 
gebouwd. Een maatschappelijk initiatief voor 
woningbouw in de sociale sector, toegankelijk 
voor alle inwoners, waarbij die de gemeenschap-

pelijke woonvorm bepalen. Het plan bevat 54 
woningen met gemeenschappelijke ruimten. Zie 
www.wandelmeent.nl voor meer informatie. De 
Hilversumse Meent is vooral door architecten 
van buiten Hilversum gebouwd.

Structuurplan voor de kern
Van 1941 tot 1971 is er met vallen en opstaan 
gewerkt aan een nieuwe kern voor het centrum 
van Hilversum. Uiteindelijk is het in 1962 door 
De Ranitz opgestelde plan na vele wijzigingen in 
1971 vastgesteld en daarna slechts gedeeltelijk 
uitgevoerd. We hebben er de ‘autobaan’ de Scha-
penkamp aan overgehouden, die van niets naar 
nergens loopt, de binnenring met nu verkeer in 
één richting, diverse parkeergarages, een ver-
nieuwd Hof van Holland en de Hilvertshof. Maar 
ook een wandelwinkelgebied. In de oorspronke-
lijke plannen was veel ruimte beschikbaar voor 

Centraal Wonen project, Wandelmeent.
Foto: Hans Hoes.

Structuurplan voor de kern.
Afbeelding: deel 3, p. 65.
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de bereikbaarheid van het centrum per auto. 
Er waren zes parkeergarages gepland met een 
capaciteit van 3500 auto’s. De Hilvertshof, een 
project van Delta Lloyd, de Westland Utrecht 
Bank en Matser, opende in maart 1973 als eerste 
overdekte winkelcentrum in Nederland met een 
groot parkeerdek voor 200 auto’s. Een maand la-
ter opende Hoog Catharijne in Utrecht. Er waren 
in 1973 zo’n 85 winkels. Via twee restauraties, in 
2001 en 2015, is dat aantal teruggebracht naar 
35. Het kernplan heeft veel beroering in de Hil-
versumse samenleving gebracht rond de keuze 
tussen ‘dorp’ en ‘moderne grote stad’. Het heeft 
ook geleid tot de oprichting van de Stichting ‘Pas 
Op’, die zich inzette voor een historisch buurtje 
in het centrum. Enkele panden zijn bijeenge-
bracht en ook de boerderij van Houtman is 
behouden gebleven.

Dudok
In de vierdelige serie ‘Architecten van Hilversum’ 
zijn circa 40 architecten uit Hilversum uitvoerig 
besproken. Een separaat deel, het vierde, is be-
steed aan Dudok, die meer dan 40 jaar zijn stem-
pel drukte op de ontwikkeling van Hilversum 
als tuinstad. Tot 15 jaar na zijn pensioen in 1954 
(op 70-jarige leeftijd) bleef hij actief. Naast een 
25-tal volkswoningbouwcomplexen heeft hij vele 
scholen en andere openbare gebouwen ontwor-
pen. Bij zijn start in 1915 leek hij nogal beïnvloed 
door Berlage. De eerste openbare scholen en ook 
zijn eerste schetsen voor het nieuwe raadhuis, 
hadden nogal veel weg van kerken met torens. 

Maar hij lette wel steeds op de gebruikers en de 
omgeving. Zie bij voorbeeld de Fabritiusschool 
met het rieten dak en de plantenbakken aan deze 
school of de Catharina van Rennesschool met 
een laag beginnend dak en vensters op kleuter-
hoogte, want “de kinderen moesten naar buiten 
kunnen kijken”. In 1955 ontwierp bij een 27-tal 
appartementen op het terrein van de villa Quatre 
Bras, omdat hij het ingediende ontwerp met veel 
hoogbouw niet vond passen in de natuur. In het 
vierde deel wordt ook aandacht besteed aan de 
ontwerpen van Dudok buiten Hilversum, met o.a. 
de Stadsschouwburg in Utrecht, het Raadhuis 
van Velsen, de uitbreidingen van het crematori-
um Driehuis-Westerveld en de Esso benzinepom-
pen. Meer over Dudok is te vinden in nummer 
1-2021 van dit tijdschrift, pag. 26-31.

Tenslotte
Met dit artikel over Hilversum 3 en 4 beschrijf 
ik maar een beperkt deel van het werk van de 
auteurs. Ik heb de ontwikkeling van de vele over-
dekte wijkwinkelcentra, zoals de Heigalerij ge-
bouwd door architect Hartman, niet besproken. 
Ook de vele schoolgebouwen, ontworpen door 
diverse architecten, bleven onbesproken. Evenals 
de Expohall, die burgemeester Boot tijdens 
de Expo van 1958 in Brussel kocht van Groot-
Brittannië en tot 1995 op het sportpark stond. 
Voor al die informatie en nog veel meer verwijs ik 
naar de serie Architecten van Hilversum, Uitgeverij 
Verloren, ISBN 978 90 870 4949 2. De hele serie is 
voor € 100,- te koop bij de boekhandel.

Woningbouwcomplex 1, Neuweg, met openbare leeszaal. Foto: Pauline Hennekens.
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Japanse
duizendknoop

Bij groenbeheerders, botanici en vele anderen gaat er meteen een lampje 

branden wanneer zij de naam van deze plant zien of horen. Dat gaat dan 

meteen op rood. Japanse duizendknoop wordt namelijk tot de meest invasieve 

exoten gerekend en hij moet te vuur en te zwaard worden bestreden. Deze 

soort is inheems in Oost-Azië, Japan, China en Korea. Maar hij veroverde 

heel Europa met alle gevolgen van dien. Natuurlijke belagers ontbreken in 

ons land en andere planten worden door hem verdreven. In de samenleving 

veroorzaakt hij schade en overlast bij funderingen, rioleringen, bebouwing 

en wegen. Door de Voedsel- en Warenautoriteit (NVWA) van het ministerie 

van LNV is in verband hiermee recent een factsheet gemaakt over deze 

bedreiging.

Dick A. Jonkers

Japanse duizendknoop langs een stroom in Frankrijk. Foto: Wikipedia.

Kennismaking
Van origine is deze duizendknoop een plant die 
in Japan om zijn sierwaarde werd gehouden en 
daarna verwilderde. De Duitse arts Von Siebold 
nam hem in 1886 mee naar Leiden voor zijn exo-

tische tuin en verspreidde hem ook in Europa. 
Na 1950 is de soort op grote schaal opgerukt. 
Het is een struikachtige plant, waarvan de holle 
rechte roodbruin gevlekte stengels hartvormige 
bladeren dragen. De stengels met hun verhoogde 
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knopen lijken daardoor op bamboe. De hoogte 
kan één tot vier meter bedragen. In de bloeipe-
riode van juli van tot ver in september vallen de 
trossen kleine crème-witte, soms wit-roze bloe-
men op. ’s Winters sterft de plant af; hij vormt 
in het voorjaar weer nieuwe scheuten. De diep 
doordringende, kruipende wortelstokken zijn 
moeilijk te verwijderen. Het is een massaal 
oprukkende kolonisator geworden, die veel an-
dere, van nature aanwezige kruidachtige soor-
ten massaal heeft verdreven. Hij floreert vooral 
in zgn. ruderale gebieden in de omgeving van 
bebouwing. De groeiplaatsen daar zijn ontstaan 
door het storten van tuinafval met plantenres-
ten. Uit kleine wortelstokresten kunnen al gauw 
nieuwe planten ontstaan. Daarnaast groeit hij 
op zeer uiteenlopende plekken: spoordijken, 

Blad en stengels van Japanse duizendknoop.
Foto: Wikipedia.

braakliggende terreinen, wegbermen (ook 
middenbermen van snelwegen), rivierkribben, 
bosranden en beekoevers. Veel groeiplekken 
waar zij goed gedijen, hebben gemeen dat het 
verstoorde gronden zijn. De duizendknoop 
wordt niet aangetroffen in de laagveengebieden 
en in grootschalige akkerbouwbouwgebieden 
op kleigrond.

Naamgeving
De wetenschappelijke naam van Japanse dui-
zendknoop is Polygonum cuspidatum (synoniem 
Reinoutria japonica). Er wordt aangenomen 
dat de plant zijn naam te danken heeft aan de 
bloesems, die doen denken aan wijzende vin-
gers. Er zijn nogal wat soorten uit het geslacht 
Polygonum waarvan de naam het woord knoop 
bevat. Bij de Japanse duizendknoop is dat in 
de Duits naaam Staudenknöterich en in de 
Engelse Japanese knotweed. Er zijn ook heel wat 
volksnamen in omloop: fleecebloem, Himalaya-
vlieswijnstok, billyweed, apenkruid, apenzwam, 
olifantenoor, erwtenschieters, ezelrabarber, 
Amerikaanse bamboe en Mexicaanse bamboe. 
De naamgeving houdt verband met het land 
van herkomst en de locatie. In het japans is de 
naam itadori: tijgerstok. 

Woekering Japanse duizendknoop, ter vergelijking: het meisje is ca. 90cm lang.
Foto: Wikipedia.
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Toepassingen
Het is bij dit kruid niet louter kommer en kwel 
wat de klok slaat. De stengels worden gebruikt 
in de bloemsierkunst. Ruim 2000 jaar wordt 
Japanse duizendknoop al benut in de Chinese, 
Indische en Japanse geneeskunde. Het is tegen-
woordig in gebruik als preventief middel bij 
hart- en vaatziekten, ontstekingen en neurode-
generatieve aandoeningen. Het bevat polyfe-
nolen, moleculen die onderdeel zijn van het 
immuunsysteem van de plant en antioxiderende 
eigenschappen bezitten. De uitzonderlijk hoge 
concentratie resveratrol, die zich hoofdzakelijk 
bevindt in het wortelstelsel, biedt hierbij hulp. 
Hiervan wordt tinctuur en poeder geproduceerd. 
In Japan en China wordt de plant als groente 
gebruikt. De jonge scheuten kunnen gegeten 
worden, smaken als rabarber - een groente uit 
dezelfde plantenfamilie - en er wordt compote 
van gemaakt. Verder leent hij zich als ingrediënt 
voor het bereiden van zoete en hartige gerech-
ten. Cakes, taarten, sorbets, siroop, cannelloni 
en soep behoren daartoe. Raadpleeg internet 
voor recepten. Er zijn imkers die de bloemen als 
nectarbron laten functioneren in een periode 
van het jaar waarin er een gering aantal andere 
planten in bloei staat.

Bestrijding en beheersing
Het gezegde ‘met wortel en tak uitroeien’ is 
letterlijk van toepassing op deze plant vanwege 
de problemen die hij veroorzaakt. Ecologische 
bestrijding door vijandelijke organismen zou dé 
oplossing zijn. In Azië komen talrijke natuurlijke 
vijanden voor, waaronder diverse plaaginsecten. 
Ziekteverwekkende schimmels houden de plant 
eveneens onder de duim. Ze richten zich op de 
bovengrondse delen en laten de ondergrondse 
wortelstokken ongemoeid. Europa moet die 
natuurlijke vijanden ontberen. Hierdoor hij kan 
hij zich, wanneer er geen maatregelen worden 
genomen, ongeremd voortplanten en versprei-
den. In Groot-Brittannië zijn op een aantal 
locaties Japanse bladvlooien (Aphalara itadori) 
uitgezet. Voor de gemeente Amsterdam vormde 
het succes daarvan aanleiding voor één van de 
maatregelen om de duizendknoop in toom te 
houden. Zij importeerde in de herfst van 2020 
5.000 Japanse bladvlooien. Hiervoor was vrijstel-
ling verkregen van het verbod om uitheemse 
diersoorten in te voeren. De bladvlooien zuigen 
het sap uit de plant, waardoor jonge scheuten 
gedood zouden worden en de groei vertraagd of 
zelfs beëindigd. Na de overwintering hebben de 
overlevende vlooien zich in 2021 gevestigd. 

Locomotief, gedeeltelijk overgroeid door Japanse duizendknoop.
Foto: Jaap Tamminga, via Wikipedia.
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Bloeiwijze Japanse duizendknoop.
Foto: Hugo Weenen.

Op een plek langs een fietspad in Amsterdam-
Zuid werd de groei duidelijk afgeremd, meldde 
een onderzoekster. Of dit project een succes 
wordt, zal de tijd moeten uitwijzen.
Schapen, en dan vooral heideschapen van 
het Kempische of Schoonebeker ras zijn goed 
bestand tegen het eten van de Japanse dui-
zendknoop. Gewoonlijk is er een voorkeur voor 
jonge scheuten en moeten de schapen worden 
geforceerd om oude stengels te eten door ze 
binnen een raster te zetten met een beperkte 
oppervlakte. Tijdens continue begrazing - in 
het hele groeiseizoen - is de oppervlakte groter 
en eten de schapen ook andere plantensoor-
ten. Deze methode gaat er van uit dat de plant 
wordt afgemat. Verder worden de planten ook 
wel geconsumeerd door runderen. Anekdotische 
rapportages melden effectieve bestrijding na 
begrazing door geiten gevolgd door wroeten en 
vraat van varkens voor destructie van de wortels. 
Minder natuurlijk, maar wel effectiever lijken 
enkele jaren achtereen maaien, gecombineerd 
met chemische bestrijding, waarbij de laatstge-
noemde methode wel milieubelastend is. Alleen 
maaien zet weinig zoden aan de dijk. Integen-
deel, de kans op uitzaaiing neemt daardoor juist 
toe. Afvoeren van het maaisel door een gecertifi-

ceerd compostbedrijf is wenselijk en zinvol. 
Een andere methode is het injecteren van de 
stengels met glyfosaat. Het is een contacther-
bicide dat als gewasbeschermingsmiddel in de 
landbouw mag worden gebruikt door boeren en 
telers. Andere professionals, zoals hoveniers en 
waterschappen, mogen dat niet. Middelen die 
glyfosaat bevatten, kunnen in Nederland niet 
aan particulieren worden verkocht en evenmin 
door particulieren worden gebruikt. Er is veel 
discussie over mogelijke schadelijke effecten van 
het gebruik van het middel voor mens en milieu.
Verder kan het tot drie meter diep afgraven en 
zeven van de grond op kleine en zandige locaties 
een goede bijdrage leveren aan het verdwijnen 
van deze invasieve exoot. Evenzo het gedurende 
achtereenvolgende jaren afdekken van de bodem 
met een niet- transparante materiaal.

Innovatie
Het materiaal van de plant, dat vrijkomt bij 
de bestrijding, wordt verwerkt tot compost of 
verbrand. Dit leidt tot een hoge kostenpost. Bij 
verbranding worden bovendien lang niet altijd 
alle wortelstokken vernietigd. Geheel nieuw is 
het initiatief voor een te starten circulair keten-
project in Rotterdam. Hier gaat een consortium 
van vier bedrijven aan de slag in een startup. 
De Japanse duizendknoop wordt omgezet in 
hoogwaardig materiaal door versnipperen en 
verwerken in nieuwe producten: plaatmateriaal, 
shampoo en verf. Het is een circulair gebeuren. 
Kijk voor meer informatie over deze verwerking 
www.whyknot.nl.

Japanse duizendknoop.
Tekening: Bertus van de Brink.
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Het Mozaïek. Foto: Erik van Wijland.

De Edwin Klompprijs
De Edwin Klompprijs is een jaarlijkse prijs waarmee de Vrienden van het Gooi, 

uit een fonds dat wij hebben verkregen uit de nalatenschap van de heer Wim 

Binnendijk, scholen willen stimuleren om op schoolpleinen een meer natuurlijke 

aanleg te realiseren.

Dolf van Elten

Nalatenschap Wim Binnendijk 
Wim Binnendijk was een actief lid van onze 
vereniging. Hij maakte deel uit van de werkgroep 
‘Hilversum in het groen’. Vaak was hij op het 
gemeentehuis te vinden om zijn plannen voor 
vergroening van zijn woonplaats op krachtige 
wijze voor het voetlicht te brengen. Hij was ‘een 
luis in de pels’ in de goede zin van het woord. 
Dat begon al met een strijd voor het behoud van 
de prachtige bomen in zijn woonstraat, de Sop-
hialaan in Hilversum. Ook deed hij volop mee 
met het verzet tegen de weg over de hei naar het 
Mediapark. Wim was persvoorlichter in dienst 
van de NS. Zijn woning stond vol met attribu-

ten die getuigden voor zijn passie voor treinen. 
Meermalen reisde hij over de trans-Siberische 
spoorlijn. Toen Wim in 2013 overleed benoemde 
hij tot veler verrassing de VVG tot zijn enige 
erfgenaam, met de opdracht deze middelen te 
besteden aan milieueducatie voor jongeren. Na 
het opruimen van zijn omvangrijke archief en 
verkoop van zijn bezittingen werd zijn vermogen 
om financieel-technische redenen gesplitst in 
het Binnendijkfonds, waaruit jaarlijks uitkerin-
gen kunnen worden gedaan en een apart fonds, 
waarover u elders in dit blad meer kunt lezen. 
Het Binnendijkfonds wordt onder meer besteed 
aan zaken als natuuruitjes en boomplantdagen 
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Edwin Klomp
Edwin was een buitenmens, die als vrijwil-
liger bij de Vrienden van het Gooi tot zijn 
overlijden in 2017 groepen natuurliefheb-
bers meenam in de natuur. Edwin kon 
prachtig vertellen over ieder diertje, iedere 
bloem of boom die je tegenkwam. Hij vond 
educatie voor met name kinderen en jonge-
ren heel belangrijk. Al vanaf 1970 was Edwin 
bij de Gooise Natuurwacht betrokken. Hij 
organiseerde zo ongeveer alle wandelingen 
van de VVG. Daarnaast was Edwin altijd 
aanwezig en onze woordvoerder op de vele 
markten en evenementen in het Gooi. Hij 
was een begenadigd schrijver en heeft ook 
vele artikelen in dit tijdschrift geschreven 
over bomen, planten en dieren. Hij had - ook 
buiten de wandelingen - een luisterend oor 
en een goed advies voor zijn trouwe wande-
laars. Heel erg blij en dankbaar was hij voor 
de koninklijke onderscheiding die hij tijdens 
de viering van het 75-jarig jubileum van de 
VVG op 16 oktober 2010 mocht ontvangen. 
Daarmee werd zijn toen al 40 jaar durende 
inzet voor de natuur in de Gooi- en Vecht-
streek erkend en gewaardeerd. 

In 2018 is te zijner nagedachtenis een bank 
onthuld op landgoed Monnikenberg. Sjoerd 
Nelson en Randolph Pelsink hebben inmid-
dels de organisatie van deze wandelingen 
overgenomen. Maar de herinnering aan 
deze markante natuurliefhebber zal ons al-
tijd bijblijven en wij hopen dat de naar hem 
vernoemde prijs veel jongeren zal inspire-
ren zich ook voor de natuur in te zetten.

of educatiemateriaal, zoals het Doeboek van het 
Erfgoedfestival of een lespakket voor de schaaps-
kooi.  Bijzonder is de instelling van de Edwin 
Klompprijs, een jaarlijks uit te keren donatie van 
€ 4.000,- t.b.v. vergroening van schoolpleinen. 
Belangrijke thema’s van deze prijs zijn: lokaal 
en gezond voedsel, biodiversiteit en klimaat, het 
maken van een voedselplek voor vlinders, bijen, 
vogels en kleine zoogdieren. Het schoolplan 
moet ervoor zorgen dat de school en/of school-
omgeving groener wordt. Kinderen moeten 
erdoor leren over het belang van de natuur in 
hun eigen omgeving. Bij de beoordeling van de 
aanvragen speelt inbreng en betrokkenheid van 
de leerlingen een belangrijke rol. Hebben zij bij-
gedragen met ideeën? Hoe worden zij betrokken 
bij de uitwerking? Zijn er lesprogramma’s om de 
ontwikkeling van de stukjes natuur te begelei-
den? De prijs is nu voor de 4e maal uitgereikt. 
Hieronder een overzicht van de winnaars.

Wim Binnendijk.

Onthulling Edwin Klompbank.

Edwin Klomp. Foto: Chaim Mesika.
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Van Hasseltschool, Hilversum 
De Edwin Klompprijs is de eerste keer uitgereikt 
aan de van Hasseltschool in Hilversum. Veel van 
de leerlingen van deze school wonen in flatge-
bouwen zonder tuin. Een ECO-team heeft actie-
punten geformuleerd. Alle kinderen in groep 1 
t/m 8 zijn daarmee aan de slag gegaan. 
De actiepunten zijn in duo’s uitgewerkt. Er is 
gemeten, op schaal getekend en er zijn presen-
taties gegeven aan de klas. Het plan van het win-
nende team was om een aantal rijen stoeptegels 
langs het hek weg te halen om daar een stuk 
schooltuin te realiseren. Het enthousiasme en 
inzet van de leerlingen waren doorslaggevend bij 
het toekennen van de prijs. Het uitreiken van de 
prijs was een feest. Alle klassen waren verzameld 
op het schoolplein en symbolisch werden het 
eerste paar stoeptegels uitgegraven. Daarna kon-
den de kinderen met hulp van ouders aan de slag 
met het realiseren van de plannen. Het was de 
bedoeling zoveel mogelijk biodiversiteit aan het 
schoolplein toe te voegen door het planten van 
notenbomen (hazelnoot, walnoot), fruitbomen 
(appel, peer, abrikoos) en struiken met eetbare 
bessen ( framboos, braam, honingbes, rode bes, 
kruisbes). Maar ook onbekendere soorten als 
amandel, daslook, citroenmelisse en bosaard-
bei konden nu een plek krijgen. Leerkrachten, 
ouders én buren hebben tijdens natuurwerkda-
gen geholpen bij aanleg en onderhoud van het 

voedselbosje. De voedselbosjes sluiten aan bij 
een project van het IVN dat de aanleg van voed-
selbosjes op schoolpleinen stimuleert. Het IVN is 
om advies gevraagd voor dit project en de school 
heeft gebruik gemaakt van het educatiemateri-
aal dat daarvoor is ontwikkeld.

Julianaschool, Bussum
Begin 2020 is een enthousiaste werkgroep van 
ouders, leerkrachten en BSO-medewerkers 
gestart met het project Groen en Gezond School-
plein. Hun ambitie was om het hele schoolplein 
op de schop te nemen en om te vormen tot een 
fantastische speelplek met veel natuurlijke ele-
menten. Tot hun wensen behoorden een water-
speelplek, voedselbosjes, de groene natuurlijke 
begrenzing met de buren, een groene tribune 
naast de sportveldjes en een buitenleslokaal. 
Het was direct duidelijk dat de prijs van de VVG 
bij lange na niet genoeg zou zijn om dit plan te 
financieren. Besloten is één specifiek element 
op het plein aan te wijzen als project binnen 
het budget van de prijs. Het werd een heuvel, 
beplant met geurige kruiden. Naar de top voert 
het Edwin Klomppad. Het schoolplein is werke-
lijk fantastisch geworden. Veel ouders moesten 
wel even wennen dat leerlingen nu af en toe 
met wat modder aan hun kleding thuiskomen. 
Het valt iedereen op dat er nu veel meer vogels 
op het plein rondvliegen.

Van Hasseltschool. Foto: Erik van Wijland.
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Julianaschool. Foto: Erik van Wijland.

KBS De Pionier, Blaricum
Een school in de Bijvanck in Blaricum met een 
enorm schoolplein, vol met stoeptegels die als 
het ware smeken om een groene invulling. Een 
stukje tekst in de aanvraag sprak ons zeer aan: 
Het belangrijkste is dat we meer natuur op ons 
schoolplein willen zodat de kinderen meer respect 
voor de natuur krijgen. We willen graag een bloe-
men/insectentuin om door heen te lopen en rust 
te creëren. Ook vinden we het belangrijk dat we 
de insecten/vlinders/vogels ruimte geven om te 
wonen, omdat zij ook belangrijk zijn voor de na-
tuur. Om op school dit te maken kunnen we zien 
hoe ze leven.
De leerlingen hebben schitterende plannen 
gemaakt en op tekening uitgewerkt. Enthousi-
ast hebben zij ons op het plein rondgeleid en 
plekken aangewezen waar zij een groene invul-
ling wilden realiseren. De kosten van het totaal 
brachten echter de noodzaak om aanvullende 
financiering te zoeken en de plannen werden 

uitgesteld om het hele plaatje rond te kunnen 
maken. Er is ons verzekerd dat wij dit voorjaar 
bericht krijgen waar ook hier een Edwin Klomp-
plek zal worden gerealiseerd. 

SBO Het Mozaïek, Hilversum
De prijs 2022-2023 is toegekend aan SBO het 
Mozaïek, een school in Hilversum voor speciaal 
onderwijs. Kinderen die er zitten hebben op 
veel gebieden extra ondersteuning nodig. De 
leerlingen stromen vanuit deze school door naar 
reguliere middelbare scholen, waaronder het 
praktijkonderwijs. Praktijkgericht leren - waar-
onder koken - hoort daarbij. Op het dakterras 
staan al bakken waar de leerlingen in tuinieren: 
uien, paprika, aardbeien en sla. Deze zijn alleen 
te gebruiken als het weer dat toelaat. Om deze 
reden hebben enkele leerlingen bedacht dat zij 
graag een kas willen, waardoor de klas het hele 
jaar door kan oogsten uit ‘eigen tuin’. In de buurt 
is veel vandalisme en de verwachting is dat een 
kas op het schoolplein geen lang leven zal heb-
ben. Vandaar de keus het dakterras te gebruiken. 
Er staat daar best veel wind, wij hebben aange-
raden een stevige kas te kopen. De leerlingen 
hebben een plaatsje uitgezocht tegen de gevel, 
nog net een beetje verscholen onder een luifel.  
Wat een mooi idee dat de zelfgekweekte pro-
ducten uit de kas voor de kooklessen gebruikt 
kunnen gaan worden. Daar werken wij graag 
aan mee! Voor meer informatie verwijzen wij 
graag naar onze website. Onder de zoekfunctie 
‘Edwin Klomp’ staan meerdere artikelen over dit 
onderwerp.

De Pionier. Foto: Erik van Wijland.
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Op onderzoek met de boswachter. Foto: Gerke van de Hoef.

Nieuw natuureducatie 
programma Goois
Natuurreservaat

Begin december 2022 is bekend geworden dat de Vrienden van het Gooi 

een forse bijdrage leveren aan het implementeren van het nieuwe programma 

Natuureducatie van het Goois Natuurreservaat (GNR). Zo’n € 200.000,- uit 

een apart fonds uit de erfenis van Wim Binnendijk wordt eraan besteed. Het 

nieuwe educatieve programma wordt de komende drie jaar ontwikkeld in nauwe 

samenwerking met de VVG, het Instituut voor Natuureducatie en Duurzaamheid 

(IVN) en de Stichting Omgevingseducatie Gooi, Vecht en Eemstreek (OGVE).

Hans Hoes

Leren in én over het Goois 
Natuurreservaat
Onder deze titel heeft het bestuur van het GNR 
op 16 december 2021 haar nieuwe visie op de 
uitvoering van natuureducatie vastgesteld. Het 

GNR wilde beschrijven wat deze organisatie op 
langere termijn wil bereiken met natuureduca-
tie en wat daarvoor nodig is. Het personeel en 
aanverwante organisaties zoals IVN en OGVE 
zijn bij het opstellen van het visiedocument 



33

betrokken en hebben hun inbreng in werkses-
sies geleverd. Als centrale doelstelling wil het 
GNR alle jongeren tussen de 4 en 18 jaar unieke 
natuurervaringen bieden middels een educatie-
programma in het GNR gebied. Ook wil het GNR 
volwassenen en gezinnen specifieke activiteiten 
aanbieden. Zo leren de verschillende doelgroe-
pen het verhaal over de Gooise natuur in hun ei-
gen omgeving kennen, een band opbouwen met 
de natuur, respect en zorgzaamheid ontwikkelen 
en het belang inzien van natuurbescherming. 
Kortom, beleven en genieten van onze schit-
terende woon- en leefomgeving en er mede voor 
zorgen dat het zo blijft, zodat ook de komende 
generaties ervan kunnen genieten.

Vijf Pijlers
Deze centrale doelstelling is vertaald naar een 
vijftal pijlers om het uitvoeringsprogramma 
(van zo’n 30 activiteiten!) zo te organiseren dat 
het effect optimaal is met een relatief beperkte 
(extra) inzet van het huidige personeel. Voor de 
realisatie van het uitvoeringsprogramma wordt 
de komende drie jaar extra personeel ingehuurd.      

Pijler 1: Het verhaal van het GNR vertellen
Het GNR wil een herkenbare en op het gebied 
toegesneden boodschap (laten) uitzenden. 
Zowel zelf als door de andere organisaties die 

in het gebied van GNR activiteiten ontwikkelen. 
Het gaat daarbij om een vijftal thema’s: archeo-
logie en erfgoed; biodiversiteit ( flora en fauna); 
ecologische verbindingen (belang van ont-
snipperen, klimaat, migratie); landschap (bos, 
heide, engen en andere landschapselementen); 
natuurbeleving.  Het gaat daarbij niet alleen om 
de inhoud, maar ook om de werkvorm. Dat zijn 
er een viertal geworden: beleven en ontdekken; 
onderzoeken; aan de slag in de natuur; infor-
meren en verdiepen. Afhankelijk van leeftijd en 
vraag van de deelnemer(s) wordt een passende 
werkvorm gekozen.

Pijler 2: Aanbod voor jong en oud
Via een negental verschillende activiteiten wil 
GNR op maat gemaakte programma’s aanbieden 
voor alle leeftijdsgroepen. Daarbij kun je denken 
aan de bestaande excursies, activiteiten en le-
zingen in de Infoschuur of bij de schaapskooi te 
Blaricum. Maar ook aan nieuw te maken ‘doe het 
zelfpakketten’ voor gezinnen in de speelbossen 
en een actualisatie van de kleuterwandelingen in 
het Spanderswoud en bij de schaapskooi.

Pijler 3: Kinderen en jongeren betrekken via het 
onderwijs
Om de Gooise natuur veilig te stellen voor 
de toekomst is het van belang dat kinderen 
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Natuureducatie, ook in de herfst. Foto: Unit 10 fotografie.
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meerdere keren in hun ontwikkeling ervaring op 
doen in de Gooise natuur. Voor velen zal dit een 
ontdekking van iets nieuws zijn en voor een aan-
tal een vergroting van hun betrokkenheid bij de 
natuur. Er wordt een elftal activiteiten, waarvan 
zeven nieuwe, aangeboden aan de scholen om 
kinderen van 4 tot 18 jaar in totaal zo’n vier tot 
zes keer een natuuractiviteit te laten beleven.

Pijler 4: Het GNR als regisseur
Behalve door het GNR worden vele activiteiten 
ook door andere organisaties, zoals de VVG, IVN 
en OGVE op het terrein van GNR (zo’n 3000 ha 
groot) ondernomen. Het GNR wil via een ‘Gooise 
Natuuragenda’ op haar website alle natuuracti-
viteiten van alle organisaties in de regio bunde-
len. Dat bevordert inhoudelijke afstemming en 
spreiding in de tijd.

Pijler 5: Educatieve infrastructuur
Het GNR heeft een aantal educatieve locaties 
die verspreid liggen in de natuurterreinen van 
het Gooi, zoals de schaapskooi in Blaricum, de 
Oude Loods in Huizen, de Infoschuur ’t Gooi bij 
Hilversum, ’t Laer in Laren en het ernaast gelegen 
speelbos. Naast de vernieuwing van ’t Laer zijn er 
op langere termijn ook plannen om de schaaps-
kooi in Laren een educatieve functie te geven. 
De diverse locaties zouden de uitvalbases voor 
de activiteiten voor scholen en anderen kunnen 
worden. Zo kan op langere termijn een ‘natuur-
belevingsboulevard’ in het Gooi ontstaan.

Bijdrage fonds van Wim Binnendijk 
aan het GNR
De in 2013 overleden Wim Binnendijk, jarenlang 
lid van de VVG, liet zijn volledige vermogen na 
aan de VVG. Hij was zeer betrokken bij de na-
tuur van het Gooi en vond het erg belangrijk dat 
de belangstelling van jongeren voor de natuur 
zou worden bevorderd. Met die opdracht erfde 
de VVG zijn vermogen. Om als relatief ‘kleine’ 
vrijwilligersorganisatie zelf een educatief (jeugd)
programma op te gaan zetten, naast de vele 
initiatieven die er in de regio al bestaan, leek het 
bestuur van de VVG wel erg complex.  Daarom is 
aansluiting gezocht bij een bestaande organisatie 
die met een educatief natuurprogramma aan de 
slag zou willen gaan. Zo trof de VVG het GNR 
aan, die in 2021 haar nieuwe visie op de uitvoe-
ring van natuureducatie had vastgesteld en op 
zoek was naar medefinanciering. De VVG draagt 

Josephine en Emma bij de schaapskooi.
Foto: Hans Hoes.

Spelen in de plassen. Foto: Unit 10 fotografie.
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bij aan bekostiging van de projectuitvoerder, die 
voor drie jaar is aangesteld. Daarnaast zal een 
bijdrage van € 50.000 worden besteed aan een 
aantal nieuw op te zetten activiteiten, waarbij 
de nadruk zal liggen op gezinnen. Ook wil de 
VVG graag meedoen aan de opzet van de Gooise 
Natuurkalender. Het GNR gaat er voortvarend 
mee aan de slag. In 2022 zijn er al twee educatieve 
programma’s ontwikkeld en uitgetest. Dat betreft 
‘Ontdek de Gooise Heide’ (voor groep 7 en 8 van 
het basisonderwijs) en ‘Natuurverbindingen’ van-
uit de Infoschuur voor de lagere klassen van het 
voortgezet onderwijs. Voor kleuters en gezinnen 
met jonge kinderen worden dit jaar de kleuter-
paden in het Spanderswoud en de schaapskooi 
Blaricum vernieuwd. Dit betreft zowel het 
materiaal als de paden in de terreinen. Voor het 

speelbos wordt een inspiratieboekje gemaakt dat 
gebruikt kan worden door gezinnen en kleuter-
groepen om het bezoek educatief te verdiepen. 
De zondagmiddagactiviteiten in de schaapskooi 
Blaricum worden educatief versterkt. Daarnaast 
zet het GNR dit jaar een nieuw basisschoolpro-
gramma op rondom archeologie en grafheuvels, 
en voor het voortgezet onderwijs ontwikkelen zij 
een natuurbeheerprogramma.
De Vereniging Vrienden van het Gooi is in 1935 
opgericht onder de naam ‘Vrienden van het Gooi-
reservaat’ als een vereniging van bewoners van 
het Gooi met de doelstelling het Goois Natuurre-
servaat, een in 1932 opgerichte stichting - waar-
van het bestuur en de financiering berust bij de 
lokale overheden - te ondersteunen en verster-
ken. Na zo’n 90 jaar functioneert dat nog steeds.

Het laatste
Vogeljaar
Rob G. Moolenbeek

Na bijna 70 jaargangen is het in 2022 niet meer gelukt om een redactie-
team voor het vogeltijdschrift Het Vogeljaar rond te krijgen. Het plotselinge 
overlijden van de eindredacteur Rob Kole heeft hier zeker aan bijgedragen.
Het Vogeljaar was een tijdschrift voor alle vogelaars, beroeps en vooral amateurs. Ter afsluiting 
van deze periode is er een prachtig boek verschenen met ruim 20 boeiende verhalen. In diverse 
artikelen wordt teruggekeken op wat er in de afgelopen 70 jaar is gepubliceerd. Interessante 
artikelen zijn geschreven over onder andere de lachstern, de raaf, de grutto, de ooievaar, de 
bonte vliegenvanger en de purperreiger. Ook zijn er diverse historische artikelen met aandacht 
voor belangrijke vogelaars als Jaap Taapken, Jan Albers en Kees Roselaar. Een aantal ‘clus-
ter’ artikelen behandelt in het kort oude artikelen over bijzondere broedvogels, roofvogels en 
bedreigingen. Verder worden belangrijke vogelgebieden als Schiermonnikoog, Zeeland en Texel 
belicht. Al met al is het boek een waardig afscheid van het blad HET VOGELJAAR en het lezen 
waard. Jammer is het dat men voor dit boek niet het traditionele formaat heeft aangehouden.

De Vink, C., R. Beekman & D.A. Jonkers (red.). (2022). Het laatste Vogeljaar. Zeist: KNNV 
Uitgeverij. ISBN 978 90 501 1895 8. Hardcover, 152 pagina’s. Prijs € 20,-
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Verzamelen van bosplantsoen in de Groeve Oostermeent. Foto: Erick Groothedde.

Herplanten bij het GNR

De heidevelden van het Goois Natuurreservaat zijn zonder onderhoud geen 

lang leven beschoren. Als er niets aan wordt gedaan, groeien ze onherroepelijk 

dicht tot bos. Sommigen boeit dit niet: bos is ook mooi en de natuur moet toch 

zijn gang gaan? Vergeten wordt dan dat de heide een cultuurlandschap is met 

een heel eigen biotoop. Daarnaast is de recreatieve functie groot. De meesten 

van ons zouden de paarse heidevelden in de nazomer niet graag missen.

Erick Groothedde

Een belangrijk deel van het werk bij het GNR 
gaat zitten in het open houden van de heiden. 
Dat gebeurt onder andere door begrazing. Er is 
daarom een afdeling Begrazing en veeverzor-
ging. De twee herders begeleiden de schaaps-

kudde op onder meer de Westerheide. Op de 
Tafelbergheide en de Blaricummerheide loopt 
een schaapskudde zonder herder. De schapen 
overnachten in de schaapskooi.
Naast de schapen worden runderen ingezet 
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zoals de bekende Schotse hooglanders en de 
Charolais-koeien. Er is ook een klein groepje 
Drentse landgeiten. Deze diersoorten hebben 
elk een ander graasgedrag en dragen zo elk op 
hun eigen manier bij aan de openheid en de 
biodiversiteit van de heide.
Toch is de inzet van deze dieren niet voldoende. 
Als jaren leveren de vrijwilligers van het GNR 
een onmisbare bijdrage aan het onderhoud 
van de heiden. Ze verrichten ook andere taken, 
maar op de heiden gaat het vooral om het 
verwijderen van opslag, in de vorm van jonge 
boompjes.
Sinds kort is het werk op een interessante 
manier verbreed: bruikbare boompjes worden 
herplant. Kleine, één- tot driejarige boompjes 
en heesters worden door kwekers en hoveniers 
aangeduid als ‘bosplantsoen’.

In januari is van start gegaan met het beplanten 
van een strook grond langs de Burgemeester 
Le Coultredreef in Blaricum, in de volksmond 
ook bekend als de ‘landingsbaan’ omdat de weg 
kaarsrecht is. Deze strook grond is eigendom 
van het GNR en grenst aan de groeve Ooster-
meent.
Een medewerker had de grond voorgefreesd en 
de vrijwilligers hebben enige duizenden stuks 
bosplantsoen geplant, waaronder meidoorn, 

sleedoorn, linde, kardinaalsmuts en lijsterbes. 
De weg zal hierdoor een vriendelijker aanzien 
krijgen en illegaal parkeren wordt bemoeilijkt. 
Ook is daartoe een greppel gegraven.
In diezelfde Groeve Oostermeent dreigt vooral 
berkenopslag de heide te overwoekeren. Het 
verwijderen daarvan is voor de vrijwilligers van 
de natuurwerkgroep elk jaar een uitdaging.
Onlangs zijn weer veel kleine berkjes verwij-
derd en op een aanhanger geladen om elders 
een tweede leven te krijgen. Een mooi stukje 
vernieuwing van het heidebeheer. 

Charolais-koe.
Foto: Dick A. Jonkers.

Herplant langs de Burgemeester Le Coultredreef in Blaricum. Foto: Leen Mak.
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Wijzigingen in het programma zijn mogelijk. Check daarom altijd kort van te voren de informatie op de 
website:  vriendenvanhetgooi.nl/wat-we-doen/de-natuur-in/

De natuur in met onze natuurwachten Randolph Pelsink en Sjoerd Nelson.

Wandelingen maart - juli 2023
Zondag 12 maart: 
De achterkant van ’t Bluk
Vertrekpunt: Zuiderheide 2, 1251 SE Laren. 
Vertrektijd: 13.30 uur. 
Duur: ca. 2 uur. Lengte: 8 km.

Zondag 26 maart: 
Spanderswoud vanaf de Bachlaan
Vertrekpunt: hoek Bachlaan/Bussumergrintweg 67, 
1217 BN Hilversum. 
Vertrektijd: 13.30 uur. 
Duur: ca. 2 uur. Lengte: ca. 8 km.

Maandag 10 april, 2e Paasdag:  
Ochtendwandeling!  
Eempolder vanaf de Theetuinen
Vertrekpunt: Meentweg 131, 3755 PD, Eemnes.
Vertrektijd: 08.00 uur. 
Duur: goed 2 uur. Lengte 7 à 10 km.

Zondag 23 april: 
Kromme Rade en Oppad, Kortenhoef
Vertrekpunt: kruising Vreelandseweg/Moleneind. 
Parkeren in de buurt van Zuwe 24, 
1241 NC Kortenhoef. 
Vertrektijd: 13.30 uur. 
Duur: goed 2 uur. Lengte: 8 km.

Zondag 7 mei:  
De Zwarte Berg en Einde Gooi
Vertrekpunt: GNR Parkeerplaats De Rading, 
Utrechtseweg 140, 1213 TZ Hilversum. 
Vertrektijd: 13.30 uur. 
Duur: 2 uur. Lengte: ca, 8 km.

Zondag 21 mei:
Baarnse bos en de noordkant 
van De Vuursche
Vertrekpunt: Restaurant de Generaal, 
Lt. Gen. Van Heutszlaan 5, 3743 JL Baarn.
Vertrektijd: 13.30 uur.
Duur ong. 2 uur. Lengte ong. 8 km.

Maandag 29 mei, 2e Pinksterdag:
Naarder Eng
Vertrekpunt: Parkeerplaats Nimmerdor, 
Oud Huizerweg 24, 1411 GZ Naarden.
Vertrektijd: 13.30 uur. 
Duur: ong. 2 uur. Lengte kleine 8 km.

Zondag 4 juni:
Blaricummer Heide en Larenberg
Vertrekpunt: Restaurant De Goede Gooier, 
Crailoseweg 151, 1261 AA Blaricum.
Vertrektijd: 13.30 uur. 
Duur: ong. 2 uur. Lengte: goed 7 km.

Zondag 18 juni: 
Midzomeravondwandeling 
Kasteel Groeneveld
Vertrekpunt: Parkeerplaats Groeneveld, 
3744 MN Baarn.
Vertrektijd: 19.30 uur 
Duur: kleine 2 uur. Lengte: 7 km.

Zondag 2 juli: 
Oud Naarden
Vertrekpunt: Parkeerplaats Nimmerdor, 
Oud Huizerweg 24, 1411 GZ Naarden.
Vertrektijd: 13.30 uur. 
Duur: ong. 2 uur. Lengte: 7 km.

Op pad met de
Gooise Natuurwacht
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De vereniging
Bestuur 

Jan Kwekkeboom, voorzitter
voorzitter@vriendenvanhetgooi.nl 

Dolf van Elten, secretaris en PR
secretaris@vriendenvanhetgooi.nl  

Wim Schaapherder, penningmeester
penningmeester@vriendenvanhetgooi.nl 

Erick Groothedde, bestuurslid
erick.groothedde@vriendenvanhetgooi.nl 

Maaike van Lidth de Jeude, bestuurslid
maaike.vanlidth@vriendenvanhetgooi.nl  

Piet Hein Ottervanger, bestuurslid
piethein.ottervanger@vriendenvanhetgooi.nl 

Correspondentieadres 
Vereniging Vrienden van het Gooi
Postbus 1080, 1270 BB  Huizen

Verzoeken om informatie, 
vragen en mededelingen
info@vriendenvanhetgooi.nl 

Gooise Natuurwacht
Dolf van Elten
natuurwacht@vriendenvanhetgooi.nl 

Lidmaatschap 
Aanmelden via de website
vriendenvanhetgooi.nl/samen-met-u/word-lid/ 
Minimum contributie e 25,- per jaar.
Adreswijziging en opzegging naar 
Gabriëlle Bulten-Litjens, ledenadministrateur 
via ledenadministratie@vriendenvanhetgooi.nl 

Digitale nieuwsbrief
Aanmelden via website vriendenvanhetgooi.nl/
blijf-op-de-hoogte/nieuwsbrief of via 
info@vriendenvanhetgooi.nl 
Afmelden via het linkje ‘afmelden’ onderaan 
de nieuwsbrief.

Website en social media
vriendenvanhetgooi.nl
     vriendenvanhetgooi

ANBI
De Vereniging Vrienden van het Gooi (VVG) is door 
de Belastingdienst aangewezen als Algemeen Nut 
Beogende Instelling (ANBI). Dit betekent dat uw 
giften, legaten en erfenissen zijn vrijgesteld van 
belasting. Het RSIN van de VVG is 8085.21.998.

Voorzijde: De Witte Bergen, stuifzand in het Gooi.
Foto: Leen Mak.
Achterzijde: Sneeuwklokjes op Sypesteyn in Loosdrecht.
Foto: Christien Zoet.
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Inzendadres kopij
Redactie tijdschrift Vrienden van het Gooi
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redactie@vriendenvanhetgooi.nl 

Abonnement
Dit tijdschrift verschijnt drie maal per jaar. Het 
abonnement is gekoppeld aan het lidmaatschap 
van de vereniging. Nieuwe leden krijgen alle 
nummers van de lopende jaargang toegestuurd. 
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ledenadministratie@vriendenvanhetgooi.nl  

Druk
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1271 BJ  Huizen
tel. (035) 525 32 93
info@boutdruk.nl
www.boutdruk.nl 

Bijdragen
Bijdragen voor dit tijdschrift zijn welkom mits de inhoud 
ervan in overeenstemming is met de doelstelling van de 
vereniging. De eindredacteur kan inlichtingen verschaffen 
over vorm en gewenste omvang van bijdragen en over 
de eisen voor illustraties. De redactie behoudt zich het 
recht voor om in overleg met de auteur bijdragen te aan te 
passen dan wel te weigeren.
Artikelen zijn op persoonlijke titel geschreven, tenzij anders 
wordt vermeld. Aan de totstandkoming van dit tijdschrift 
wordt veel zorg besteed. Voor informatie die desondanks 
onjuist of onvolledig is, aanvaarden de auteur(s), de 
redactie en het bestuur geen aansprakelijkheid. Voor 
verbeteringen van onjuistheden houdt de redactie zich 
aanbevolen.
Voor overname van artikelen of andere informatie uit dit 
tijdschrift kunt u contact opnemen met de redactie.
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Vereniging Vrienden van het Gooi is een onafhankelijke vereniging met circa 1000 leden
die opkomt voor de bescherming van natuur, landschap en cultuurhistorie van het Gooi.

Zij wil genieten van de schoonheid van het Gooi en dit samen met u
doorgeven aan de volgende generaties.

Maak kennis met ons via vriendenvanhetgooi.nl


